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 افزایش نگرانی درباره امنیت آزمون های 
آموزش و پرورش

جنجال لو رفتن سوالات امتحانات نهایی 
سوالات آزمون نهایی لو رفت. با شروع امتحانات در 
مدارس گزارش ها از این حکایت دارند که بلافاصله 
بعد از شروع آزمون سوالات در فضای مجازی منتشر 
می شوند. حتی در یک مورد به دلیل پیدا شدن عوامل 
تخلف رئیس مرکز ارزشیابی و تضمین کیفیت نظام 
آموزش و پرورش از صفر شدن نمره دو نفر خبر داد.

انتشــار ســوالات حین برگزاری آزمــون در فضای 
مجازی سبب ســاز افزایش نگرانی ها درباره امنیت 
برگزاری امتحانات شده است، امتحاناتی که امسال 
بیشتر از هر سال دیگری اهمیت دارند، دلیل آن تاثیر 
قطعی معدل دانش آموزان در قبولی کنکور اســت و 
اگــر امنیت آزمون تبدیل به چالش شــود می تواند 
دلیلی برای کاهش اعتماد به آموزش وپرورش شود. 
دراین بــاره علــی امرایی عضو کمیســیون آموزش 
دیده بان شــفافیت به خبرآنلایــن می گوید: »امروز 
که همه به حواشــی امتحانات نهایی واکنش نشان 
می دهند برای این اســت که طبق مصوبه کنکوری 
اخیر نمرات امتحانات نهایی و معدل دانش آموزان در 

نتایج کنکور تاثیر قطعی دارد.«
امرایی با بیان این کــه »از مهر ۱۴۰۰ برای اتفاقات 
امروز و اجرای مصوبه کنکوری هشدار داده بودیم« 
بیان می کند: »حتی رئیس جمهور از شــورای عالی 
انقلاب فرهنگی خواست درباره ایراداتی که دیده بان 
شفافیت به مصوبه کنکوری گرفته بود پاسخ بدهند، 
اما یکی پس از دیگری جلســات لغو شــد، تا دلیل 
این که تاثیر قطعی معدل چگونه می تواند به عدالت 

آموزشی کمک کند مشخص نشود.«
وی ادامه می دهد: »ما اعلام کردیم برای تاثیرگذاری 
قطعی معدل در کنکور چند شرط لازم است، فراهم 
کردن زیرســاخت های لازم، تصحیح اوراق امتحانی 
به شکل الکترونیکی و برقراری امنیت کامل حوزه های 
امتحانی که از شروط مهم بود. در صورت تامین این 
زیرساخت ها تازه می شــد به تاثیر معدل در قبولی 
کنکور آن هــم با تاثیر کم فکر کرد، نه اینکه ۴۰ الی 

۶۰ درصد تاثیر داشته باشد.«
عضو کمیسیون آموزش دیده بان شفافیت و عدالت با 
توجه به حواشی اخیر درباره لو رفتم سوالات امتحانات 
نهایی بیان می کند: »با وجود تمام هشــدارها امروز 
متوجه شدیم رسانه ها از انتشار سوالات آزمون نهایی 
خبر دادند. وسعت برگزاری آزمون های نهایی مدارس 
در مقایسه با برگزاری کنکور آن قدر بزرگ است که 
تامین امنیت آن کار ساده ای نباشد، کنکور سراسری 
حتی با دوبار برگزاری در ســال نهایتاً در هفت روز 
و برای تمام گروه های تحصیلی انجام می شــود، اما 
برگزاری امتحانات نهایی مدارس در خرداد، شهریور 
و دی با حســاب ۱۰ آزمون، حداقل به ۳۰ جلســه 
امتحان نیاز دارد، امتحانات نهایی گسترده تر از کنکور 

است و می طلبد به امنیت آن بیشتر توجه شود.«
امرایی می گوید: »انتشار سوالات قبل از جلسه آزمون 
به مراتب آســیب بزرگ تری دارد، اما انتشار پاسخ و 
ســوال حین جلســه هم امنیت آزمون را زیر سوال 
می بــرد و اعتماد دانش آموزان به برگزاری امتحانات 
را کاهش می دهد. بنابرایــن تخلف در آزمون فقط 
به معنای انتشار ســوالات قبل از آزمون نیست، اگر 
حین برگزاری ســوالات لو بــرود هم امنیت آزمون 
زیر ســوال می رود، این مقدار از امنیت درشرایطی 
اســت که باز هم به تعداد داوطلبان برای شــرکت 
در آزمون نهایی اضافه می شــود، کســانی که قصد 
دارند در امتحانات ترمیم نمرات شرکت کنند سبب 
می شود تعداد مشارکت کننده ها افزایش پیدا کند، 
بنابراین ما نیاز به برقراری امنیت بیشــتر داریم. ما 
الان هشــدار می دهیم، امروز که سوالات امتحانات 
نهایی دی منتشــر شده، در خرداد با توجه به تعداد 
بیشتر مشارکت کنندگان قطعاً با چالش جدی مواجه 
هستیم.« او در پایان می گوید: »من قدرت کشور را 
در آموزش وپرورش یک کشور می دانم، هرچقدر به 
آموزش و پرورش صدمه وارد شــود انگار به جامعه و 
مردم صدمه وارد شده است و وقتی نسبت به آموزش 
و پرورش بی اعتمادی ایجاد شــود به کشور آسیب 
می رساند. بنابراین نباید مصوبه ای تصویب می شد که 
در وضعیت نبود شــرایط اهمیت امتحانات نهایی را 

بزرگ تر می کرد.«

گزارش

 شناسایی یک بیمار مبتلا 
به زیرسویه جدید در تهران

سخنگوی وزارت بهداشــت، از شناسایی یک بیمار 
مبتلا به زیرسویه جدید اومیکرون در تهران خبر داد.

پــدرام پاک آئین ســخنگوی وزارت بهداشــت در 
گفت وگــو با صداوســیما، گفــت: در روزهای اخیر 
شاهد شناسایی یک زیرســویه جدید تحت عنوان 
BA۲/۷۵ در کشــور بوده ایم که از سرعت سرایت 

بالایی برخوردار است.
وی با اعلام اینکه زیرســویه جدید مشابه زیرسویه 
 ۷۵/BA۲ های اومیکرون است، ادامه داد: زیرسویه

برای نخستین بار در کشور شناسایی شده است.
پاک آئین افزود: اگر واکسیناسیون در کشور فراگیر 

شود، شاهد موج بالایی در کشور نخواهیم بود.

خبر

قتل دختر 1۶ ساله به دست پدر و دایی 
در خمین

ایسنا نوشــت: فرمانده انتظامی شهرستان خمین از 
قتل دختری ۱۶ ساله به دســت پدر و دایی اش در 
این شهرســتان خبر داد و گفــت: عاملان این قتل 
خانوادگی، اندکی پس از ارتکاب جنایت، دستگیر و 

به دستگاه قضائی معرفی شدند.
سرهنگ هادی افراسیابی« در تشریح این خبر بیان 
کرد: در ســاعت ۱۸:۱۴ روز گذشــته با اعلام مرکز 
فوریت های پلیســی ۱۱۰ مبنی بر وقوع درگیری 
منجر به قتل در یکی از مناطق شهرســتان خمین، 
کارآگاهان پلیس آگاهی بلافاصله در محل وقوع قتل 

حاضر شدند.
این مقام انتظامی ادامه داد: در تحقیقات کارآگاهان از 
مادر مقتول، وی اظهار کرد که از مدتی پیش متوجه 
ارتباط دخترش با مــردی غریبه در فضای مجازی 
شده و هنگامی که متوجه شده است که او قصد فرار 
از خانه را دارد، موضوع را با پدر و دایی اش در میان 

گذاشته است.
وی خاطرنشان کرد: به گفته مادر مقتول، آنها پس 
از پی بردن به این موضوع، بلافاصله به خانه آمده و 
پس از مشــاجره با دخترش اقدام به ضرب و شتم او 
کردند تا جایی که دخترشان بیهوش و پس از تماس 

با نیروهای امدادی به بیمارستان منتقل شد.
فرمانده انتظامی شهرستان خمین با اشاره به مرگ 
این دختر ۱۶ ساله به دلیل ایست قلبی در بیمارستان 
خمین افزود: پس از انتقال جسد متوفی به سردخانه، 
با دستور مقام قضایی، متهمان بازداشت و با تشکیل 
پرونده برای ســیر مراحل قانونی به دستگاه قضائی 

معرفی شدند.
به گزارش ایسنا، به نقل از پلیس، سرهنگ افراسیابی 
در پایان، فرهنگ سازی درخصوص استفاده از فضای 
مجازی برای کاهش آسیب ها و پیامدهای آن را امری 
ضروری برای خانواده ها دانســت و افزود: در صورت 
بروز هر گونه مشکلات فردی یا خانوادگی افراد می 
توانند با مراجعه به مراکز مشاوره و مددکاری پلیس، 
بصورت رایگان از خدمات روانشناســی جهت حل 

مشکل خود بهره مند شوند.

زیرساخت های مبارزه با زیرمیزی 
را نداریم 

مهر نوشــت: رئیس کل سازمان نظام پزشکی ایران، 
با بیان اینکه در کنار هر پزشک نمی توان یک پلیس 
قرار داد، گفت: ۹۰ تا ۹۵ درصد پزشــکان بر اساس 
تعرفه های حداقلی که مطابق با قیمت تمام شــده 

نیست، فعالیت می کنند.
محمد رئیــس زاده، به موضوع دریافــت زیرمیزی 
پزشــکان اشــاره کرد و افزود: باید زیرساخت های 
لازم برای جلوگیری از ناهنجاری اجتماعی را فراهم 
و هوشمندســازی در دستور کار قرار گیرد و جرایم 

بازدارنده باشد.
وی ادامه داد: تأمین زیرساخت ها وظیفه حاکمیت، 
قوای سه گانه، نهادهای نظارتی و معاونت های درمان 
دانشگاه ها است و در تمامی حوزه ها به دنبال پیگیری 
این موضوع هســتیم.رئیس زاده با یــادآوری اینکه 
تعرفه ها باید بر اســاس قیمت واقعی محاسبه شود 
و این موضــوع نص صریح قانون اســت، ادامه داد: 
تعرفه خدمات درمانی و تشــخیصی باید بر اساس 
قیمت تمام شــده لحاظ شــود اما سال ها است این 
قانون اجرایی و عملیاتی نمی شــود و در این رابطه 
می طلبد ســامانه های نظارتی اصلاح شود و قوانین 
هم بازدارنده باشد.رئیس کل سازمان نظام پزشکی 
ایران با تاکید بر اینکه دامن زدن رسانه ای به موضوع 
زیرمیزی پزشکان باید کنترل و مدیریت شود، گفت: 
تعداد پزشکانی که این جرم را مرتکب می شوند اندک 
است و ۹۰ تا ۹۵ درصد پزشکان بر اساس تعرفه های 
حداقلی که مطابق با قیمت تمام شده نیست، فعالیت 
می کنند و ممکن است مانند تمامی رشته ها ۵ درصد 
از پزشکان نیز تخلفاتی را مرتکب شوند. رهبر معظم 
انقلاب در این رابطه فرمودند به بحث زیرمیزی این 
قدر در رســانه ها دامن زده نشود زیرا رابطه اعتماد و 
قداست پزشکان و بیماران از بین می رود و مشکل را 
هم حل نمی کند.وی یادآور شــد: اگر به طور مداوم 
موضوع زیرمیزی در رسانه ها منتشر شود آیا مشکل 
حل می شود، بی شــک حل نمی شود و جز خدشه 
دار کردن اعتبار جامعه پزشکی و ظلم به ۹۵ درصد 
پزشکان هیچ نتیجه ای در پی ندارد. بنابراین می طلبد 
هیاهوی رسانه ای این موضوع کاهش یابد و به صورت 
زیرســاختی این مشکل را حل کنیم که ما در حال 

پیگیری این موضوع هستیم.

نگران کمبود دارو هستیم
رئیس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس، نسبت به 

کمبود دارو در ماه های پیش رو هشدار داد.
بــه گزارش مهر حســینعلی شــهریاری، در برنامه 
تلویزیونی، به مطالبات شــرکت های دارویی اشاره 
کرد و گفت: شــرکت های دارویی بیش از ۱۱ هزار 
میلیارد تومان طلب دارند که این موضوع باعث شده 

در تأمین نقدینگی دچار مشکل شوند.
وی در واکنش به ادعای مســئولان وزارت بهداشت 
و سازمان غذا و دارو که عنوان می کنند مشکلی در 
تأمین دارو نداریم، افزود: کســانی که دارو را تولید 
و توزیــع می کنند، نگران هستند.شــهریاری تاکید 
کرد: قطعاً اگر مطالبات شرکت های دارویی به موقع 
پرداخت نشود، در تأمین دارو دچار مشکل خواهیم 
شد.وی با عنوان این مطلب که اولین مکاتبه کمبود 
دارو را مهر ۱۴۰۰ به صورت مکتوب هشــدار دادم، 
گفت: بنده نگرانی خودم را به ســران قوا و رسانه ها 
به صورت مکتوب اعلام می کنم تا بعداً نگویند هیچ 

کاری نکرده ایم.

خبر

همدلی| مهــرداد بذرپاش، وزیر تازه نفس راه و 
شهرسازی، پیشنهادهایی برای خانه دار شدن افراد 
ارائه داد و گفت: »دو راه برد توسعه افقی و الحاق 
زمین ها به محدوده شهرها و مقابله با احتکار زمین 
توسط دستگاه های دولتی از محورهای مهم عرضه 
زمین اســت. طبق ماده ۱۰ قانون جهش تولید 
مســکن، ۸۱۰۰ هکتار زمین مازاد دستگاه های 
دولتی شناسایی شده است که بایستی به انتقال 
اســناد اراضی مازاد دولتی شناســایی شده به 
سازمان ملی زمین و مسکن اقدام کنند ولی طبق 
گفته معاون حقوقی این سازمان تاکنون ۳ هزار 
و ۷۰۰ هکتــار زمین، یعنی کم تر از نصف مقدار 
معین، برای انتقال و اخذ سند در برنامه قرار دارد.«

پیش از بذرپاش، رســتم قاسمی، وزیر مستعفی 
راه و شهرســازی نیز همین ایده را در شــهریور 
ســال ۱۴۰۱ و پیرامون اولویت اول طرح نهضت 
ملی مطرح کــرد و از واگذاری خانه های ویلایی 
تــک واحدی در اســتان هایی کــه زمین برای 
ساخت مســکن وجود دارد، خبر داد. به گفته او 
اولویت اول در طرح نهضت ملی مسکن واگذاری 
ویلایی تک واحدی به مردم در اســتان هایی بود 
که زمین دارند.بذرپاش در حاشیه نشست صبح 
دیروز)دوشنبه( کمیسیون عمران مجلس شورای 
اســلامی گفت: »در نشســت امروز گزارشی از 
آخرین اقدامات قانون جهش تولید مسکن شامل 
بخش های مختلف مالــی تأمین زمین عملیات 
ساخت تأمین اعضای محترم کمیسیون شد تا در 

جریان آخرین اتفاقات قرار بگیرند.«
وی در ادامه اظهار کرد: »تا امروز بیش از ۲۴ هزار 
هکتار زمین برای این طرح آماده شده که زمین 
حدود یک میلیون مســکن آماده شده است و در 
بخش های مختلف، تقدیم مردم عزیز می شــود. 
طبق ۶ سیاســتی که در دستور کار ما در حوزه 

مسکن است در حال پیگیری کارها هستیم.«
بذرپاش ادامه داد: »بخشــی در شهرهای زیر ۲۵ 
هزار نفر و بخش دوم در شهرهای زیر ۵۰ هزار نفر 
است که تحویل زمین با الصاق تسهیلاتی، به مردم 
و متقاضیان ارائه خواهد شد،  در حدود ۳۰۰ شهر 
آغاز شده است و شهرهای جدید نیز در حال اضافه 
شــدن به این گردونه است. این  سیاست قطعی 
ماست که ان شــاءالله تا حداکثر یک سال آینده، 

۵۰۰ هزار زمین مسکن تقدیم متقاضیان شود.«
بذرپاش در خصــوص وعده تحویل یک میلیون 
مســکن طی یک ســال آینده تصریح کرد: ما 
همین الان تحویل زمین را آغاز کرده ایم و فرایند 
واگذاری بسیاری از مسکن ها نیز از یک ماه آینده، 
اجرا خواهد شــد. بخشی از مسکن ها نیز مربوط 

به مســکن مهر ســابق بود که از ۰ تا ۹۳ درصد 
پیشرفت داشــته ایم و این هم از طریق صندوق 
ملی مسکن که طبق قانون در اختیار وزارت راه و 
شهرسازی است، با اولویت مسکن هایی که بالای 
۶۰ درصد پیشرفت داشته اند در اولویت تحویل به 

متقاضیان قرار گرفته است.«
 صحبت های بذرپاش و نتایج منفی اش

این ماجرا قطعا تبعــات و نتایج منفی هم دارد. 
کوروش محمدی، جامعه شــناس این مسئله را 
بررســی می کند و می گوید: »هیچ ایرادی ندارد 
که به ســمت افقی کردن شهرها برویم اما چون 
ساختارهای مدیریتی با مشکل مواجه است باعث 
می شــود ما خیلی زود فضای منطقی در توزیع 
مسکن را از دست بدهیم و تبدیل به یک بنگاهی 
برای توسعه فضاهای حاشیه نشینی بشویم. همین 
الان خیلی از افراد هستند که زمین های اطراف 

شــهرها را با کم ترین قیمت می خرند و به موقع 
با بیشترین قیمت می فروشند. چرا؟ چون آن ها 
رانت اطلاعاتــی دارند، یعنی می دانند این پروژه 
در کجا قرار است انجام شود و آن ها را خریداری 
می کنند.« او ادامه می دهد: »چون هیچ ساختار 
مدیریتی بــرای این برنامه وجــود ندارد چنین 
اتفاق هایی پیش می آید. ما در توســعه شــهری 
یک ســری اصول و ضوابط داریم، از جمله توزیع 
عادلانه فرصت ها و امکانــات، مادامی که ما این 
عدالت اجتماعی را در ســاخت شــهرها رعایت 
کنیم، آن وقت شهرها با فواصل طبقاتی نجومی 
شکل نمی گیرند و نمی گوییم تفاوت قسمت خانه 
در شمال شهر تهران با جنوب شهر تهران حداقل 
۱۰۰ میلیون تومان در هر یک متر مربع است. این 
یعنی متناسب با فضای شمال شهر تهران امکانات 
آموزشی و رفاهی بیشتری وجود دارد و به افرادی 
که در جنوب زندگی می کنند می گوییم شــما 
توانایی خرید خانه در این منطقه را ندارید، پس از 
خدمات کم تری هم بهره مند شوید. خودمان این 
شــرایط را ایجاد می کنیم و می گوییم که چرا ما 
نتوانستیم عدالت اجتماعی را برقرار کنیم و چرا 

شکاف طبقاتی داریم.«
اتفاقی که می افتد این است که وقتی شهرها را به 
سمت گران قیمت  تر شدن می بریم، طبیعی است 
که افرادی قشــر متوسط و ضعیف توانایی خرید 
خانه در شمال شهر را ندارند و ناچارند که بروند 

در اطراف شهرها خانه تهیه کنند. در اطراف شهرها 
خانه تهیه کردن همانا و اجاره کم تر پرداختن همانا. 
خانه های ارزان قیمت چه خانه هایی هســتند؟ 
همان هایی کــه قبل تر به عنوان ســکونت گاه 
غیررســمی در اطراف شهرها بوده و بعدها آن ها 
را به شــهرها الحاق کردیم، اما الزامات توسعه را 
برای آن ها فراهم نکردیم و خدمات رسانی را هم 
برای آن ها انجام ندادیم. آن وقت به شمال شهر  
می گویند اهل تهران به آن شهرهای الحاقی هم 

می گویند اهل تهران.«
او ادامه داد: »این ایده ای که قرار اســت اجرایی 
شود، باعث می شود شهرها در حریم وجود داشته 
باشــد اما در محدوده شهر نیستند. این زمین ها 
عملا کارکرد فضای ســبز و کشــاورزی و ایجاد 
موقعیت برای کارآفرینی دارند. آن وسوســه ای 
که برای فروش این شــهرها ایجاد شــده باعث 
می شود که همان اتفاق رخ دهد، چون ما ساختار 
منسجمی برای توسعه شهرها مبتنی بر عدالت 

اجتماعی نداریم.«
او در پایان گفت: »این کارها را افرادی باید انجام 
دهند که سواد و علم کافی روی این مسئله داشته 
باشند که متاسفانه افرادی که الان مسئول انجام 
این امور هستند علم کافی روی این مسئله ندارند 
و برای سود بیشتر و صرفا خوشنامی در میان عوام 
در حال وارد کردن یک آسیب اجتماعی عظیم و 

ایجاد یک شکاف طبقاتی گسترده هستند.«

کوروش محمدی؛ جامعه شناس بررسی کرد

پیامدهای اجتماعی نهضت ملی مسکن

همدلی|  ستاره لطفی- به  رغم فیلترها و 
گزینش های متعدد، در بخش های اقتصادی 
و مدیریتی کشور تقریبا هفته ای نیست که 
یک خبــر درباره اختلاس و سوءاســتفاده 
مالی و مشابه آن در رسانه ها منتشر نشود. 
فساد مالی و اداری در برخی از دستگاه های 
اجرایی کشــور و در میان برخی از مدیران 
آن قدر گســترش یافته که گوش مردم نیز 
به آن عادت کرده است، به نحوی که دیگر 
خبر بگیر و ببند و هممچنین ارقام درشت 
و رژه صفرها در جلوی اعداد حساســیت و 
شــگفتی خاصی برای کسی خلق نمی کند، 

به عبارتی قبح اعداد شکسته است.
در ایــن میــان گویی مدیران شــهری در 
برخی از شــهرهای کشور گوی رقابت را از 
بقیه ربوده اند. دســتگیری های گاه و بی گاه 
مدیران شهری در شهرها و شهرستان های 
مختلف شاهدی بر این ادعاست. همین چند 
روز پیش، انتشــار خبر بازداشت شهردار و 
تمام اعضای شــورای شهر یکی از شهرهای 
بار  البرز،  شهرستان ساوجبلاغ در اســتان 
دیگر توجه افکار عمومی را نسبت به وجود 
پارلمان های شــهری  در  اقتصادی  فســاد 
بخصوص در شهرهای کوچک کشور جلب 
کرد، به گفته حســین فاضلــی هریکندی، 
رئیس کل دادگســتری البرز، شهردار و هر 
پنج عضو شــورای شهر مذکور، از اشخاصی 
که دارای ساخت و ســاز غیرمجاز و بدون 
پروانه یا تغییرکاربــری غیرمجاز در حریم 
شهر بودند، به صورت مستقیم یا با واسطه 
در قالب ارز، ســکه و پول نقد رشــوه می 

گرفتند. 
به   فساد در مدیران شهری مسبوق 

سابقه است
این البتــه اولین باری نیســت که اعضای 
شــورای یکی از شهرهای کشــور به دلیل 
دریافــت رشــوه بــرای اعمال نفــوذ در 
پرونده های شــهری به خصــوص در حوزه 
ساخت و ســازهای غیرمجاز بازداشت می 
شــوند و پارلمان شــهری یــک منطقه به 
دلیــل بازداشــت تمام یــا اکثریت اعضای 
آن منحل می شــود، اگر ســرچ ساده ای در 
اینترنت انجام بدهیم با لیست بلند بالایی از 
بازداشت شدگان مدیران و مسئولان شهری 

در نقاط مختلف کشور روبه رو خواهیم شد.
خرداد پارسال، علیرضا احمدی، رئیس وقت 
شورای عالی اســتان ها، آمار تکان دهنده ای 
از بازداشت گسترده مدیران شهری شورای 
پنچم را اعــلام کرد. وی در خرداد ســال 
گذشته از سلب عضویت ۱۱۱ نفر از اعضای 
شوراهای شــهر و روستا و انحلال ۱۳ شورا 
بر اثر این اتفاق در دوره پنجم شوراها خبر 
داده بود و حالا هم با بازداشت تمام اعضای 
شــورای شهر یکی از شهرهای ساوجبلاغ و 
انحلال این شورا، بار دیگر موضوع فساد در 

شوراهای شهر بر سر زبان ها افتاده است.
فقط مدیران شــهری نیســتند که موریانه 
فســاد در آنان رخنه کــرده، بلکه این رویه 
حتی به شــورای روســتا و دهیاری ها نیز 
رسیده است و گاهی خبری از سوءاستفاده 
از موقعیــت و فســاد آنان در شــبکه های 
اجتماعــی مطــرح می شــود .حمیدرضــا 
موفقی، رئیس حراســت سازمان دهیاری ها 
در  و شــهرداری های کشورســال گذشته 
همایــش روز دهیاری ها گفــت: ۱۷ درصد 
گزارش های مردمی  درباره دهیاری های 

کشور مربوط به فساد مالی است.
در حالی همچنان شــاهد تداوم فساد مالی 
در برخی شوراهای شهر و روستا هستیم که 
احمد وحیدی، وزیر کشــور در شروع دوره 
جدید مدیریت شهری، بر عزم وزارت کشور 
بر ریشه یابی بسترهای فسادزا در شهرداری 
هــا تاکید کرده و گفته بود که پیشــگیری 
و مقابلــه با فســاد در مدیریت شــهری و 

شوراها در اولویت دولت سیزدهم قرار دارد. 
همچنین در روزهای پایانی آبان ماه امسال، 
ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور با حضور در 
اجلاس شورای عالی استان ها، شوراها را از 
ارکان مهم تصمیم سازی و تصمیم گیری در 
کشور و بهترین مشاورین و همکاران دولت 
برای اجرای عدالت و رفع تبعیض دانسته و 
تاکید کرده بود که ساز و کار شوراها باید به 
نحوی باشد که بتواند از هر گونه تبعیض و 

فسادی پیشگیری کند. 
 سیستم شهری مدیران سالم را پس 

می زند
نگاهــی بــه بازداشــت گســترده مدیران 
شــهرداری و پارلمان شــهری در شهرهای 
مختلف این پرسش را ایجاد می کند که چه 
اتفاقی برای نهادهای شهری افتاده است که 
اسم شــان با فســاد گره خورده است و چرا 
شوراهای شهر و روســتا با گذشت نزدیک 
به ۲۰ســال از تشــکیل، این چنین درگیر 

فسادهای مالی شده اند؟
بسیاری شــکل گیری فساد شــهری را به 
عدم شــفافیت نهادهای شهری و پاسخگو 
نبودن مدیران این سازمان ها گره می زنند و 
می گویند عملکرد غیرشفاف شهرداری ها در 
ارائه گزارش های حسابرســی و... زمینه ساز 
فساد برخی از مدیران نهادهای شهری شده 
اســت. از ســوی دیگر نگاه قومی قبیله ای 
به انتخابات شــوراها زمینه ســاز برخی از 

مشکلات مانند فساد در این نهاد می شود.
با نگاهی به دلایل و چرایی بازداشت سریالی 

مدیران شــهری که از زبان مسئولان اعلام 
می شــود، به این نتیجه می رسیم که دلایل 
آن از چند دسته خارج نیست، فساد مالی و 
ارتشاء، تبانی و حتی فساد اخلاقی و مسائل 
امنیتی از مهم ترین دلایل بازداشت اعضای 
شــورای شهر یا شــهرداران در استان های 
مختلف کشور است. ابعاد فساد اقتصادی در 
مدیران شهری آن قدر گسترش پیدا کرده 
که برخی معتقدند سیستم شهری مدیران 
ســالم را پس می زنــد. پیش تر رئیس وقت 
فراکسیون شــفافیت شورای عالی استان ها 
به باشــگاه خبرنــگاران جــوان گفته بود: 
امروزه وجود فساد در مدیریت شهری اجازه 
فعالیت به مدیران سالم را نمی دهد. حمید 
بادامی نجات گفــت: تجربه ثابت کرده که 
اگر مدیری، ســالم و میل به انجام شفافیت 
داشته باشــد، فساد موجود در مدیریت گاه 
به مقابله بــا او پرداخته و موجب حذف او 

می شود.
به طور کلی می توان گفت آنچه که گستره 
فســاد در زیرمجموعه های مدیریت شهری 
را افزایــش می دهــد و باعث می شــود که 
دســت برخی مدیران شهری به فساد آلوده 
شــود،  تاویل پذیر بودن قوانین شــهری از 
یک ســو و نبود قوانین روشن و صریح در 
برخی مســائل شهری از سوی دیگر، وجود 
خلاهایی کــه گاهی برخی از مــواد قانون 
شهری ایجاد می کنند، کوچک بودن شهرها 
و دسترســی راحت افراد به اعضای شــورا 
یا شــهردار، آشنایی شــهرداران یا اعضای 
شوراها با ارباب رجوع ها امکان زدوبند بیشتر 
را در چنیــن محیط هایی ایجاد می کند، به 
صورتی که می توان گفت جنبشی از ابتذال 
در نهادهای شهری ایجاد می شود که گاه به 

راحتی پای ده ها نفر را به میان می کشد.
 در واقع این افراد آورده فســاد را بین خود 
تقســیم می کنند تا به اصطلاح برای خود 
شریک جرمی بســازند تا یا به دام نیفتند،  
یا اگر به دام افتادنــد، همراه خود دیگران 
را نیز به چاه ابتذال بکشــانند. شکی نیست 
کــه ورود قــوه قضائیه به ایــن موضوع و 
دستگیری و آشکارســازی حلقه های فساد 
می تواند جلوی چنین ابتذال هایی را بگیرد 

و به ثبات مدیریت شهری بینجامد.

به بهانه بازداشت شهردار و تمام اعضای شورای شهر ساوجبلاغ استان البرز

کمین فساد برسر راه نهادهای شهری
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